

04.02.2024

-/aabk

## **Referat af TEMA Bestyrelsesmøde i DOF Nordvestjylland, afholdt tirsdag den 16. april 2024, på Frøslev Skole, Elsøvej 240, 7900 Nykøbing Mors**

Til stede: Martin (MHH), Henrik (HHN), Jes (JG), Jens Kristian (JKK), Jens (JF), Sten (SN), Jørn (JF), Søren (SK), Kirsten Marie (KMH), Aase (AABK), Poul Blicher Andersen (PBA).

Fraværende: Jan (JSK), Gerner (GM).

.....

### **Velkommen og korte nyheder fra alle**

MHH: Har modtaget diverse forespørgsler som formand i DOF NV. Årlige samtaler lokalafdelingen og Naturstyrelsen. JF: Har deltaget i Fugleværnsfondens tur til Karmark Engsø, hvor der skal arbejdes med udsigtsplatforme og stisystemer. Har været med Ørneklubben i Finderup. PBA: Deltog også i turen i Karmark Engsø. Der er nedsat en plejegruppe, og det er vigtigt, de lokale kommer med i arbejdet. Har deltaget i Kystvandsrådet angående opretning af Limfjorden, og Hjarbæk Fjord gruppens styring af sluserne, og der lukkes op nu. Fiskene trækker ud, når det er mørkt, så skarven kan ikke se dem. Han nævnte oliering af skarv-æg i Naturpark Thy. HHN undersøge dette. KMH: Har deltaget i møde i Grønt Råd, oplyste at det er gennemstrømningsslusen, der er åben, gennemsejlingssslusen er kun åben, når der er bemanding. HNN: Ynglefugleprojekt startet i marts for 3. år i træk, dækker 5 områder, Naturstyrelsen er imponeret over mængden af resultater, BFN kursus om vejlerne – info og ture i området, har talt 72 nordiske lappedykkere. AABK: Deltog ligeledes i turen i Karmark Engsø, mellem 45 og 50 deltagere. JF har haft 3 ringdrosler og blåhals i haven. JG: Peter fra ”Min forening” hjælper med organisere foreninger via en app, PBA har dårlige erfaringer med ”Min forening”. Den 11. april var der et indslag i TV MV fra Ejerslev Røn, hvor Lars Mikkelsen har fotograferet babysæler. JG har skrevet og klaget til Rigmor Sams, TV MV, og hun havde svaret, at han havde lov at fotografere derude, og at det ikke var oplyst, at øen var lukket. JKK: Har deltaget i møde i Nationalparkrådet. Har også haft ringdrosler i haven. Har været i Havelland og set stortrapper. SN: Har sat sløruglekasser op på Jegindø, har set rugende trane, og se splitterne på Agger Tange.

### **TEMA: Østerild**

Punkt 11 på det kommende repræsentantskabsmøde er en debat i repræsentantskabet om, hvordan vi bedst håndterer DOF's lokale VE problemstillinger. DOF NV lægger ud, hvorefter der er en fælles debat.

- Rep-mødet har vedtaget, at vi er positive over for VE, men der skal siges nej til at gå ud i natur. Hvor bliver det så næste gang? Der vil komme mange VE anlæg fremover.
- Udfordre, hvorfor markerne omkring Skærbæk ikke bruges i stedet for Østerild.
- DOF er ikke blevet spurgt i denne sag. Vi skal sikre os, at DOF ikke går ud og klager over alt, så vi kan fratages vor klageret. Det er vigtigt, at vi kun klager, når der er noget på spil vedrørende fugle og natur, det vil sige Natura 2000 områder og andre særlige områder, hvor der ikke skal bygges vindmøller.
- Det forventes, at det tager 2 år at udarbejde miljøredegørelse, og i den tid skal vi samle alt det skyts, vi kan.
- DOF, DN, Botanisk Forening og BFN er alle villige til at gå ud og kæmpe for naturen.
- Vi ønsker sikkerhed for, at der på rep-mødet er fuld opbakning fra dem for at kæmpe for at møllerne ikke skal op i Hjardemål.

- KMH orienterede om strukturen i DOF, hun anbefaler DOF NV registrerer de næste år og kommer med skytset, når miljøredegørelsen kommer. Det er vigtigt, at alle 3 deltagere fra DOF NV på rep-mødet og kommer med indlæg.
- DOF har udsendt pressemeddelelse, hvor de anbefaler Østerild. Hvorfor skal de komme med anbefalinger. Det er et forsøg på at få møllerne væk fra Vadehavet. Det er meget skuffende.
- Østerild og Hjardemål klit skal skilles ad.
- Egon bør i Fugle & Natur, eventuelt i lederen, gøre opmærksom på, at DOF centralt ikke er blevet hørt i denne sag.
- Hvor er DOF i kampen mod naturen”
- Vi skal klage til DOF over, at DOF ikke klager. MHH mener, at der reelt er tale om 3 klager.
- JKK mener, at bogen ”Natur på kanten” kan bruges som klagen.
- Vi har intet hørt fra DOF om, at det er dårligt, at man går ud i vild natur. Vi har kun hørt fra Hans Meltofte, at vi skal gå i gang med at finde kompensationsnatur og ellers tage en ”tudekiks”.
- Vi skal komme med ønsker til, hvordan det kan gøres fremover – samspil mellem lokalafdelingerne og DOF centralt.
- På rep-mødet bør der indledes med, at det ikke er en kamp mod vindmøller.
- Vi skal være skarpe på pointer – 3 stk. Man kan tage en USB stik med billeder/kort over området. Fokus skal være ”fugle i landskabet”. HHN tager teten i oplægget. Blandt andet nævne, at Thy gøgeurt kun er set i Thy.
- DOF NV hjælper gerne med at lave et indlæg til Fugle & Natur – billeder og tekst. Bemærk, at der er meget lang deadline for indlæg til bladet. Det bør være en pæn og provokerende artikel.
- HHN har sendt kort ud over området til registrering til folk, der bor tæt på området. Det skal være data, vi kan stole på. Han samler og digitaliserer data. Det er meget vigtigt med dokumentation i form af billeder. Hvis ikke lokalitet for området er oprettet i DOF-basen, skal dette ske.
- Vi skal være proaktive med at vise, hvilke værdier, der er på spil.
- Eventuelt optagelser med drone.
- Der skal holdes bevidsthed om sagen, når data foreligger.
- Der kan laves små informative videoer
- Det er vigtigt, at sagen ikke tages op og diskuteres under formandsmødet. MHH skal kun nævne, at det vil blive diskuteret på rep-mødet.
- HNN overvejer koordineret indsats for natravne og skovhornugle i området.

Næste TEMA møde: Emner fra visionsmødet, ”Min Forening”.

Husk at invitere PBA med til mødet.

Referent

Aase Busk Kristensen